
Arlanda flygplats-
en plan för 
framtiden
(Ds 2022:11) 



Bakgrund

• Infrastrukturminister Tomas Eneroth beslutade den 15 februari 2022 att tillsätta en 
utredare med uppdrag att ta fram en plan för Arlanda flygplats framtida utveckling 

• Arlanda flygplats har en viktig roll i transportsystemet och behöver utvecklas för att 
möta framtidens behov av en effektiv och hållbar flygtrafik. 

• Planen ska tas fram med utgångspunkt i de transportpolitiska målen och 
fyrstegsprincipeen, samt vara i linje med klimatmålen. Detta innebär tex att planen ska 
bidra till en omställning till fossilfritt flyg.

• Utredaren ska i arbetet beakta de bedömningar och förslag som redovisas i Bromma 
flygplats- underlag för avveckling av drift och verksamhet.

• Svar på remissen ska vara Infrastrukturdepartementet tillhanda senast den 31 oktober 
2022. 



Remissinstanser och beredning

Remissinstanser Västerbotten
• Storuman kommun
• Vilhelmina kommun 
• Lycksele kommun
• Umeå kommun
• Skellefteå kommun
• Länsstyrelsen Västerbotten
• Handelskammaren Västerbotten
• Jon Air

Beredning
• TB 16 augusti
• PB 29 augusti
• AU 21 september
• RUN 13 oktober



• Swedavia AB (fortsättningsvis Swedavia) bör intensifiera arbetet med att minska ledtiderna för passagerare vid 
Arlanda flygplats, inte minst för passagerare som reser över dagen.

• Swedavia bör omgående påbörja förberedelserna för att förstärka kapaciteten för taxi- och rullbanesystemet samt 
för uppställningsplatser vid Arlanda flygplats. Det handlar om allt från mer begränsade åtgärder, som att införa 
mixade parallella operationer, bygga fler av- och påfarter i taxi- och rullbanesystemet eller införa trängselavgifter, 
till att bygga en eventuell ytterligare tredje parallell rullbana. Det tar lång tid att bygga en rullbana. Jag tar inte 
ställning till om en tredje parallell rullbana behöver byggas i nuläget. Sannolikheten är dock så pass hög för att en 
ytterligare rullbana kan komma att behövas i framtiden att förberedelserna bör påbörjas omgående med full kraft. 

• Samarbetet mellan olika aktörer bör utvecklas. Ett gott samarbete mellan olika aktörer vid planering, 
genomförande av utvecklingsinsatser och vid operativ drift bidrar till att ge passagerare och transportköpare goda 
förutsättningar. Det kan bidra till korta ledtider och att flygplatsen upplevs som attraktiv.

Föreslagna åtgärder



• Swedavia bör samla kommersiellt allmänflyg och samhällsviktigt flyg på ett område vid Arlanda flygplats för 
att säkerställa effektiva förutsättningar för denna flygtrafik vid flygplatsen.

• Regeringen bör, för det fallet Swedavia ansöker om ett nytt miljötillstånd för verksamheten vid Arlanda 
flygplats, förbehålla sig rätten att pröva tillåtligheten för verksamheten. Arlanda flygplats har en 
särställning i det svenska flygplatssystemet och är av nationellt intresse. Endast regeringen kan 
åstadkomma en allsidig prövning med en sammanvägning av bland annat miljöskyddsmässiga, 
arbetsmarknadspolitiska och regionalpolitiska synpunkter.

• Regeringen bör säkerställa att en fortsatt modernisering av det svenska luftrummet genomförs. Detta 
kommer att ge viktiga förutsättningar för utveckling av luftrummet inom Arlanda flygplats kontroll- och 
terminalområde.

• Regeringen bör tydliggöra vem som har ansvaret för planering av den långsiktiga utvecklingen av 
luftrummet. Parallella mixade operationer; innebär att man både landar och startar på bägge 
parallellbanorna samtidigt oberoende av varandra 



• Utöver nuvarande flyglinjer med allmän trafikplikt, bör regeringen även peka ut kommersiella flyglinjer, 
men samhällsviktiga inrikes flyglinjer, där rimliga transportalternativ kommer att saknas om flygtrafiken 
skulle upphöra. Om den kommersiella flygtrafiken på dessa utpekade flyglinjer skulle upphöra eller kraftigt 
reduceras ska beslut fattas om allmän trafikplikt och ett upphandlingsförfarande inledas. Ett sådant 
utpekande skulle ge en trygghet för de orter som är beroende av en fungerande flygverksamhet. 

• Regeringen bör ge Trafikverket i uppdrag att löpande följa utvecklingen på marknaden och skyndsamt ingå 
avtal med flygföretag om regelbunden flygtrafik för de utpekade flyglinjer där det inte finns kommersiella 
förutsättningar för att fullgöra ett minimiutbud av regelbunden flygtrafik.

• Swedavia bör i den fortsatta utvecklingen av Arlanda flygplats ta hänsyn till ett förändrat klimat. 
Flygplatsen bör anpassas för att klara av klimatförändringar och ökade väderrelaterade problem, som 
annars kan förorsaka reducerad kapacitet. Transport- och infrastrukturförsörjning till och från Arlanda 
flygplats

• Andelen av passagerarna som åker kollektiva färdmedel till och från Arlanda flygplats bör öka till minst 60 
procent senast 2030. 



• Regeringen bör ta initiativ till en Arlandaförhandling. I förhandlingen bör berörda kommuner och regioner, 
Swedavia och Trafikverket delta. Inriktningen för förhandlingen bör vara att lägga grunden för byggande 
av ny infrastruktur, bättre kollektiva transporter, ökat bostadsbyggande och en större arbetsmarknad. 

• Regeringen bör ge Trafikverket i uppdrag att utreda behovet av åtgärder för att förstärka kapaciteten i 
spår- och väginfrastrukturen till och från Arlanda flygplats utifrån ett tillgänglighets- och 
robusthetsperspektiv. Trafikverket bör även ta hänsyn till samhällsutvecklingen i övrigt som kan påverka 
behovet av resor och transporter av gods i regionen runt Arlanda flygplats.

• Regeringen bör initiera en förhandling med A-Train med inriktningen att sänka avgifterna för de 
passagerare som använder snabbflygtåget.

• Regeringen bör i god tid, inför det att avtalet med A-Train löper ut, ta fram en inriktning för hur en fortsatt 
snabbflygtåg ska kunna bedrivas efter avtalet mellan staten och A-Train löper ut. Energiförsörjning av 
Arlanda flygplats och flygtrafiken vid flygplatsen



• Flyget bör, i enlighet med Sveriges klimatmål, vara fossilfritt senast år 2045. För att uppnå detta mål måste 
klimatarbetet intensifieras. Regeringen bör ta initiativ till att Sverige tar fram en plan för produktion och 
distribution av fossilfri energi för flygets behov, för att flyget överhuvudtaget ska kunna utvecklas i linje med 
klimatmålen. Regeringen bör tillsätta en ”flygbränslekommission” som samlar företrädare från näringsliv, 
akademi och offentlig sektor och som kan bidra till konkretisering och genomförande av denna plan. Etappmål för 
svensk storskalig produktion av fossilfritt flygbränsle för att nå klimatmålen bör även tas fram.

• Bromma flygplats bör från och med 1 januari 2030 enbart användas för fossilfritt flyg. Bromma flygplats skulle 
därmed bli en av världens första helt fossilfria flygplatser. Bromma flygplats bör därefter stängas senast den 1 
januari 2035.

• Regeringen bör ge Transportstyrelsen i uppdrag att utreda de legala förutsättningarna och tillvägagångssätt för 
att kunna etablera Bromma flygplats som en flygplats endast för fossilfritt flyg 2030.

• Swedavia bör successivt anpassa Arlanda flygplats bränsle- och energiförsörjning så att flygplatsen möjliggör för 
utveckling av fossilfritt flyg. Senast 2035 bör Arlanda flygplats ha den infrastruktur och kapacitet som krävs för en 
effektiv och hållbar flygplatsdrift inklusive bränsle- och energiförsörjning för flygtrafiken.



• Regeringen bör tydliggöra sin syn på framtiden för Bromma flygplats, kopplat till frågan om nationellt basutbud av 
flygplatser, samt använda sin ägarstyrning av Swedavia för att tydliggöra inriktningen för det som regeringen 
förväntar sig ska ske. I detta ingår bland annat ändrad bolagsordning, utvecklade uppdragsmål samt behov av att 
vidta förberedande åtgärder som till exempel markundersökningar vid Bromma flygplats. 

• Swedavia bör i närtid ta initiativ till fördjupade markundersökningar för att få bättre underlag för att bedöma 
behovet av och kostnaderna för sanering av markområdet vid Bromma flygplats.

• Regeringen bör ta initiativ till en förhandling mellan staten och Stockholms kommun avseende framtiden för 
flygplatsområdet vid Bromma flygplats. Inriktningen för förhandlingen bör vara att tydliggöra framtida 
markanvändning av området samt att klarlägga kostnaden för en framtida sanering av marken inom 
flygplatsområdet.

Styrning av Swedavia och markområdet vid Bromma flygplats



• Regeringen bör ge ett gemensamt till flera myndigheter, bland annat Försvarsmakten 
och Myndigheten för samhällsberedskap (MSB), att tillsammans med berörda aktörer 
analysera behovet av tillgänglighet och redundans i ett beredskaps- och 
totalförsvarsperspektiv för luftfart och flygplatser i Stockholmsområdet.

Åtgärder utifrån ett beredskaps- och totalförsvarsperspektiv



Tack för mig!

Maud Ericson 
070-664 57 74
maud.ericson@regionvasterbotten.se
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